
ریزش شدید بورس

شــاخص کل بورس در ابتدای معاملات امروز با ریــزش ۱۷ هزار واحدی مواجه 
شــده که هیجانی و عجیب است.به گزارش خبرنگار مهر، شاخص کل بورس در 
ابتدای معاملات امروز با ریزش شدید ۲۶ هزار واحدی مواجه شده است، وضعیت 
بــازار به هیچ وجه خوب نبــوده و بیش از ۱۳۳ نماد در وضعیت صف فروش قرار 
گرفتند، ۴۷۲ نماد نیز منفی هســتند، ۳۲ نماد مثبت و ۲۲ نماد نیز صف خرید 
هستند.فعالان بازار سرمایه می گویند، زمانی که شاخص به صورت شارپ و شدید 
صعود می کند، سازمان بورس با اقداماتی نظیر معاملات الگوریتمی و پمپاژ برخی 
خبرها مانع از رشــد شدید بازار می شــود حال که بازار به صورت شدید در حال 
ریزش است چرا اقدامی نمی کند؟مهدی افضلیان کارشناس و مدرس بازار سرمایه 
نوشت: اگر در یک روز عادی بودیم سرمایه گذار تمایلی برای خرید صندوق های 
طلا حداقل در بازه کوتاه مدت نشان نمی داد اما بلایی بر سر بازار سرمایه آمده که 
 nnn سرمایه گذار حاضر است برای نوسان کوتاه مدت صندوق های طلا را بالاتر از
خریداری کند.به گفته افضلیان، این نتیجه خروج پول از صندوق های درآمد ثابت، 
سهام و ورود به صندوق های طلاســت.ارزش معاملات خرد عدد ۵,۴۶۶ میلیارد 
تومان را به ثبت رســانده است که نســبت به میانگین هفتگی و ماهانه، کاهش 
قابل توجهی نداشته است.در یک هفته گذشــته برآیند معاملات در بازار سهام، 
خــروج نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی به حقوقی( بــه ارزش ۲,۸۰۷ میلیارد 
تومان را نشــان می دهد. امروز نیز روند خروج نقدینگی حقیقی برای هشــتمین 
روز متوالــی با ثبت رقم ۹۴۷ میلیارد تومان همچنــان ادامه دارد. در یک هفته 
گذشــته بر شدت خروج هم نســبت به میانگین ماهانه افزوده شده است.برآیند 
معاملات صندوق های درآمد ثابت نیز در یک هفته گذشته حاکی از ۲۵۳ میلیارد 
تومان ورود نقدینگی حقیقی به این صندوق ها است. اما امروز ۹۲ میلیارد تومان 
نقدینگی حقیقی از صندوق های درآمد ثابت خارج شده است. این درحالی است 
که در یک هفته گذشــته شیب خروج از این صندوق ها نسبت به میانگین ماهانه 

در حال کاهش است.

بررسی جدید یک سازمان خیریه نشان داد زمستان 
امســال در انگلیس، بــرق و گاز ۲ میلیــون نفر به 
دلیــل ناتوانی آنها در پیــش پرداخت هزینه، ممکن 
اســت قطع شود.به گزارش ایســنا،  سازمان مستقل 
»سیتیزن ادوایس« هشــدار داد که قطع برق و گاز، 
یک تجربه موقتی برای بســیاری از افراد نخواهد بود.

یک گزارش جداگانه دیگر نشان می دهد میلیون ها نفر 
در انگلیس، زیر خط فقر زندگی می کنند. با این حال، 
دولت انگلیس اعلام کرده اســت میلیاردها پوند برای 
حمایت از خانوارها، هزینه می کند.طبق یافته های این 
نظرسنجی که به سفارش سازمان »سیتیزن ادوایس« 
انجام شد، در سال ۲۰۲۳، کنتورهای پیش پرداختی 
حدود ۱.۷ میلیون نفر حداقل یک بار در ماه قطع شد. 
همچنین نشان داد از میان افرادی که برق و گازشان 
قطع شــد، حدود ۸۰۰ هزار نفر به مدت بیش از ۲۴ 
ســاعت، بدون گاز و برق بودند زیرا توانایی پرداخت 
پول آن را نداشــتند و نتوانستند حمام کرده یا غذای 

گرم تناول کنند.این تحلیل بر اساس پاسخ های بیش 
از ۴۳۰۰ بزرگســال در سراســر انگلیس تهیه شده 
و ســازمان »ســیتیزن ادوایس« می گوید منعکس 
وضعیتی است که مشاهده می شود.این سازمان نگران 
است وضعیت امسال دشوارتر شود زیرا سقف قیمت 
انــرژی در ژانویه افزایش یافت و گاز و برق را در طول 
ماه های سرد ســال، گران تر کرد.تحقیقات جدید در 
حالی منتشر شد که ســازمان تنظیم مقررات انرژی 
 ،EDF تائید کرد به شــرکت های )Ofgem( انگلیــس
اوکتوپوس و اســکاتیش پاور اجازه داده است تغییر 
کنتور مشــتریان بدحســاب و پیش پرداخت کردن 
آنها را ازسربگیرند.کارشناســان پیش بینی کرده اند 
قیمت انرژی داخلی در آوریــل، به میزان ۱۶ درصد 
کاهــش خواهد یافت اما قبوض همچنان بالاتر از حد 
معمولی است که پیش از افزایش شدید هزینه زندگی 
در انگلیس و کشورهای دیگر، دیده می شد.تحقیقات 
جداگانه ای که توسط بنیاد جوزف رونتری منتشر شد، 

نشان داد حداقل شــش میلیون نفر در انگلیس، در 
سال های ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲، در فقر بسیار شدید به سر 
می برند و شامل خانوارهایی است که با در نظر گرفتن 
هزینه های مســکن، ۴۰ درصد پایین درآمد متوسط 
زندگی می کنند و تعداد آنها ۱.۵ میلیون نفر بیشــتر 
از ۲۰ سال قبل اســت. این تحقیقات نشان می دهد 
بسیاری برای فرار از فقر، به بیش از دو برابر درآمدشان 
نیاز دارند.در یک مثال، خانواده ای متشکل از یک زوج 
با دو فرزند زیر ۱۴ سال در فقر بسیار عمیق که پس 
از هزینه های مســکن، ۱۴ هــزار و ۶۰۰ پوند درآمد 
داشــتند، به ۱۲ هزار و ۸۰۰ پوند درآمد اضافی نیاز 
داشــتند تا به خط فقر برســند. این سازمان خیریه 
هشــدار داد که این علامت، شکســت اجتماعی در 
مقیاس گسترده است.بر اساس گزارش شبکه خبری 
بی بی سی، ســخنگوی وزارت امنیت انرژی انگلیس 
اعلام کرد ۱۴۰ میلیارد پوند برای حمایت از خانواده ها 

در پرداخت قبوض انرژی هزینه شده است.

بومی سازی نسل سوم 
سلول های خورشیدی در 

کشور
طرح »ســاخت بومی اولین پنل ۱ کیلووات ســاعت 
سلول های خورشیدی نســل سوم در کشور به عنوان 
منبع انرژی پاک و تجدیدپذیر« با حمایت بنیاد ملی 
علم ایران در دانشــگاه صنعتی خواجــه نصیرالدین 

طوسی اجرا شــد.به گزارش ایسنا، محمود صمدپور، 
عضو هیات  علمی دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین 
طوســی در توضیح طرح تحقیقاتی خود گفت: برای 
کم کردن اتکای جهانی به منابع طبیعی پایان پذیر و 
ســوخت های مخرب محیط زیست، تلاش های علمی 
فراوانی شــده است. در عین حال ما منابعی داریم که 
هم تجدیدپذیر هســتند و هم ضــرری برای محیط 
زیست ندارند که از جمله این منابع می توان به انرژی 
خورشــیدی، آب، باد، زمین گرمایی، حرارتی و جزر و 
مد اقیانوس ها اشــاره کرد.وی افزود: با توجه به سطح 
تابش انرژی خورشیدی و زمین های وسیع در مناطق 
مرکــزی و جنوبی ایران، منبع انرژی خورشــیدی به 

راحتی در کشور قابل دستیابی است.این دانش آموخته 
دکتری تخصصی نانوفیزیک از دانشگاه صنعتی شریف 
تصریح کرد: در دهه اخیر سلول های خورشیدی نسل 
سوم مبتنی بر استفاده از مواد و تکنولوژی های ساخت 
پیشرفته امروزی مورد توجه قرار گرفته اند. در این نسل 
از سلول های خورشیدی، محققان با روش های نوین، 
ســاده و ارزان به دنبال ساخت سلول های خورشیدی 
هســتند. در بین انواع مختلف سلول های نسل سوم 
در حال حاضر ســلول های خورشــیدی نانوساختار 
حساس شده با رنگدانه در برخی کشورهای اروپایی و 
آسیایی مانند سوئیس، کره جنوبی و غیره به صورت 

نیمه تجاری تولید می شوند.
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لزوم پرهیز از شتاب زدگی 
درباره طرح دستمزد 

منطقه ای

یک کارشناس حوزه کار تاکید کرد: طرح مزد منطقه ای یک مقوله 
گسترده و پیچیده است که باید مقدمات آن فراهم شود زیرا بدون 
آمادگــی و فراهم کردن ابزار لازم،  امکان چندگانگی دســتمزد در 
کشور کار سختی است و باید از شتاب زدگی پرهیز کرد تا دستگاه ها 
و ارکان دولت با چالش مواجه نشــوند.حمید حاج اســماعیلی در 
گفت وگو با ایســنا، در ارزیابی پیشــنهاد منطقه ای شدن دستمزد 
در کشــور اظهار کرد: در بحث مزد منطقه ای همه می دانیم که به 
لحاظ شــرایط هنوز به لحاظ اقتصادی در وضعیتی قرار نداریم که 
بتوانیم مزد منطقه ای را اجرا کنیم. در عین اینکه زیرســاخت های 
لازم برای این کار باید فراهم شــود لازم است یک وفاق عمومی در 
کشور شــکل بگیرد که بتوانیم با ابزارها، امکانات و همکاری تمام 
بخش های خصوصی و دولتی، کارگــری و کارفرمایی این طرح را 
اجرایی کنیم و آمادگی خود اســتان ها و صنوف  نیز در این زمینه 
حایز اهمیت اســت.وی ادامه داد: ممکن اســت که طرح پیشنهاد 
مزدمنطقه ای به عنوان یک ابزار چانه زنی در جلســات مزد مطرح 
شــود تا قدرت مطالبه گری کارگران تا حــدودی کاهش یابد ولی 
باید آمادگی مدیریت چنین مسایلی وجود داشته باشد زیرا چنین 
مسایلی هر سال در روزهای پایانی سال به عنوان یک بحث جدی 
مطرح می شود و سپس فروکش می کند لذا معتقدم این طرح صرفا 
یک طرح پیشنهادی است و ما هنوز امکانات و زیرساخت های لازم 
را در تمام اســتان ها برای اجرایی کردن این طرح فراهم نکرده ایم.

این کارشــناس حوزه کار تصریح کرد: دومین موضوع در خصوص 
مزد منطقه ای این است که در حال حاضر بحث دستمزد در کشور 
به یک چالش بزرگ تبدیل شده که نه تنها کارگران بلکه کارمندان 
و بازنشســتگان را هم در این زمینه دغدغه مند کرده است. دلیلش 
شرایط خاص اقتصادی اســت که چند سالی است کشور را تحت 
تاثیر قرار داده و پیش بینی می شود با رشد تورم و تغییر قیمت ها 
چند ســالی ادامه پیدا کند لذا برای آنکه این وضعیت ترمیم شود 
نیاز به یک سری امکانات داریم از جمله از بین بردن کسری بودجه 
که در کوتاه مدت امکان پذیر نیســت.حاج اسماعیلی افزود: اجرای 
طرح مزد منطقه ای به آسانی ممکن نیست و یک مقوله گسترده و 
پیچیده است که باید مقدمات آن را فراهم کرد یعنی بدون آمادگی 
و فراهم کردن ابزار لازم،  امکان چندگانگی دســتمزد در کشور کار 
سختی است و چون تاکنون در کشور اجرا نشده باید از شتاب زدگی 
و کار غیرکارشناسی پرهیز کرد تا دستگاه ها و ارکان دولت با چالش 
مواجه نشوند.وی خاطرنشــان کرد: در خصوص نگاه و اجرای مزد 
منطقه ای دو راهبرد متفاوت را در کشور داریم: یکی راهبردی است 
که دولت و کارفرمایــان دارند و دوم راهبردی که کارگران در نظر 
دارند؛ در عین حال که ممکن اســت با وجود فراهم شــدن ابزار، 
امکانات و بســتر لازم، همه برای اجرای مزد منطقه ای توافق کنند 
ولی این دو راهبرد خودش می تواند اختلاف نظرهای زیادی را ایجاد 
کند. راهبرد کارگران این است که مزد منطقه ای معنی و مفهومش 
این است که حداقل ها برای کارگران فراهم و تثبیت شده است در 
حالی که ممکن است دیدگاه کارفرمایان برعکس این راهبرد باشد و 
این مساله را دنبال کنند که در مناطقی کمتر از مزد حداقلی بتوانند 
کارگرانی را به کار گیرند که دســتمزد کمتر پرداخت کنند لذا ما 
در عمل هم یک اختلاف دیدگاهی جدی داریم که خود این کار را 
سخت تر می کند در عین اینکه زیرساخت ها را فراهم نکرده ایم.حاج 
اسماعیلی به عوامل موثر در اجرای مزد منطقه ای اشاره کرد و گفت: 
در بحث اجرایی شدن مزد منطقه ای نیازمند شرایط ثبات اقتصادی 
هستیم و باید بخش خصوصی واقعی و قوی در کشور داشته باشیم 
زیرا دستمزد منطقه ای بر اساس تولید و بهره وری و سود و فعالیت 
کارگاه های تولیدی و خدماتی در مناطق مختلف تعیین می شــود. 
از طرفــی بخش خصوصی باید بتواند توســعه و رونق پیدا کند و 
متناسب توانش دستمزد پرداخت کند. وقتی بخش خصوصی واقعی 
در کشــور وجود ندارد، معنی ندارد که دنبال مزد منطقه ای برویم.

وی گفت: در حال حاضــر در بخش کارمندی برای افرادی که در 
مناطق خاصی از کشور کار می کنند و با کار سخت روبه رو هستند 
یا کارهای خیلی تخصصی به آنها محول شده یا در شرایط بدی آب 
و هوا خدمت می کنند مزایایی پیش بینی شــده است ولی ما برای 
کارمندان در مناطق مختلف کشور دستمزدهای مختلف پرداخت 
نمی کنیم لذا اگر بخواهیم این طرح را اجرا کنیم آیا حاضریم برای 
کارمندان هم اجرا کنیم و ماهیت منطقی برای اجرا پیدا می کند؟

گزیده خبر

قطع برق و گاز ۲ میلیون انگلیسی در زمستان

رهبر انقلاب اسلامی:

پیروزی مردم غزه قطعی است
ییسی:

مسایل کشور در »آن سوی 
آب ها« حل نمی شوند

هیدروژن وارد سبد سوختی کشور می شود

رییس جمهور در همایش دانشــگاه تراز انقلاب اســلامی گفت: حل مسایل کشــور نه در آن سوی آب ها، 
بلکه به دســت توانای جوانان مجاهد و فرهیخته در حوزه و دانشــگاه، اتفاق می افتد.  به گزارش خبرنگار 
مهر، حجت الاسلام »سید ابراهیم رییسی« رییس جمهور کشورمان امروز در همایش »دانشگاه تراز انقلاب 
اسلامی« در دانشگاه امام حسین)ع( اظهار کرد: مأموریت دولت در انجام تحول، مأموریت سنگینی است لذا 

موظفیم این مأموریت را دنبال کنیم.وی افزود: پیشرفت کشور و پیشران این تحول....

بازگشت ترنست  تهران - یزد به مدار
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی:

تاثیر تصمیمات سیاسی بر اقتصاد کشورافزایش تعرفه ارتباطی منوط به افزایش کیفیت شد
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گزیده خبر
سخنگوی دولت:

مذاکرات برای لغو تحریم ها 
ادامه دارد

سخنگوی دولت از استمرار مذاکرات برای خنثی سازی و لغو تحریم ها خبر 
داد.به گزارش ایسنا، علی بهادری جهرمی در نشست خبری هفتگی خود با 
خبرنگاران با بیان این که »مذاکرات برای لغو تحریم ها ادامه دارد ولی دولت 
معطل آن نمانده است«، تاکید کرد: خنثی سازی تحریم ها با جدیت دنبال 
می شود.وی یادآور شد: اخیرا آقای باقری با مورا در ژنو در راستای مذاکرات 
رفع تحریم ها دیدار و رایزنی داشــته اســت؛ این گفت وگوها و مذاکرات و 
رفت و آمدها اســتمرار دارد.سخنگوی دولت در پاســخ به پرسشی درباره 
تغییــرات لایحه بودجه در مجلس، تصریح کــرد: دولت تمام تلاش خود را 
برای کنترل هزینه های جاری و افزایش منابع واقعی و سوق دادن منابع به 
سمت سرمایه گذاری مولد و رشد اقتصادی انجام  داد تا بودجه ای که هم تراز 
باشد و هم امکان رشد اقتصادی را مطابق سیاست های ابلاغی رهبری انقلاب 
محقق کند.خلق پول و نقدینگی ناشی از کسری بودجه، ام  الخبائث مشکلات 
اقتصادی کشور است وی با بیان این که »هرگونه افزایش هزینه های جاری 
بــدون پیش بینی  منابع، اثری جز خلق تورم بــرای مردم ندارد و مردم هم 
ایــن را می دانند«، گفــت: گزارش ها در این زمینه مختلف اســت اما آمار 
نگران کننده ای شنیدم که حتی کمیسیون تلفیق مجلس اعلام کرده ۳۰۰ 
هزار میلیارد تومــان افزایش هزینه ها در بودجه صــورت گرفته و حتی تا 
دوبرابر این عدد هم تخمین هایی زده شــده است.دبیر هیئت دولت یادآور 
شد: فعلًا چون متن نهایی نشــده نمی توان درباره این اعداد قضاوت نهایی 
را داشت. آن چه مهم است خلق پول و نقدینگی ناشی از کسری بودجه، ام  
الخبائث مشکلات اقتصادی کشور است. تلاش و تعامل دولت و مجلس باید 
در جهت کنترل و مهار عوامل خلق این تورم باشــد که مطالبه و الویت اول 
مردم اســت و در نظرسنجی ها هم به آن اشاره دارند.بهادری جهرمی افزود: 
انتظار می رود همکاری متقابل و نزدیک بین مجلس و کمیســیون تلفیق 
و دولــت در پیش بینی واقعی منابع و برنامه ریزی و هدف گذاری در ســقف 
منابع واقعی انجام شود. اگر هم بتوان منابع واقعی بیشتری پیش بینی کرد، 
اولویت اول برای آن، تخصیص برای سرمایه گذاری جدید و خلق طرح های 
مولد اقتصادی و اشتغال است.ســخنگوی دولت با تاکید بر این که »باید از 
تجارب گذشــته درس گرفت«، اظهار کرد: منابعی که قابل تحقق نباشــد، 
اثــری جز خلق تورم ندارد و هرچه بتوانیم بودجه بهتری را با مشــارکت و 
همراهی مجلس به تصویب برســانیم کمک بهتری به مهار تورم و رسیدن 
به رشــد اقتصادی خواهیم کرد.رئیس جمهور فردا به ترکیه می رود وی با 
اشاره به ســفر رئیس جمهوری به ترکیه اظهار کرد: در استمرار دیپلماسی 
همسایگی کشور ســفر رئیس جمهور فردا به ترکیه انجام خواهد شد و در 
حوزه های اقتصاد، حمل و نقل و تجارت اسناد مهمی به امضا خواهد رسید. 
در طول ۲ سال فعالیت دولت میزان مبادلات تجاری ایران و ترکیه قریب به 
۴۰ درصد افزایش یافته و ظرفیت های تجاری دو کشور فراتر از انتظار رشد 
داشــته است. علاوه بر دیدار سران دو کشور هشتمین اجلاس تجاری میان 
دو کشور نیز برگزار می شود.بهادری جهرمی همچنین با اشاره به نظارت های 
ستادی رئیس جمهور تاکید کرد: شاهد برگزاری شانزدهمین نظارت ستادی 
رئیس جمهور در وزارت ورزش و جوانان بودیم؛ دولت با دوگانه نظارت میدانی 
و سفرهای استانی و نظارت های ستادی در جهت پیشبرد برنامه ها و اهداف 
خود حرکت خواهد کرد. در طول دو سال فعالیت دولت، ۱۰ پرتاب فضایی 
داشتیم ســخنگوی دولت با اشاره به دهمین پرتاب فضایی موفق در دولت 
ســیزدهم، یادآور شد: در ۱۰ سال گذشته ۱۰ پرتاب فضایی انجام شد و در 
طول دو سال فعالیت دولت  نیز ۱۰ پرتاب داشتیم و جمهوری اسلامی ایران 
موفق شد در پرتاب به مدار ۷۵۰ کیلومتر نیز موفقیت کسب کند. ان شاءالله 
پرتاب های موفق دیگری نیز خواهیم داشــت که دستاوردها و آثار ملموسی 
در حوزه هواشناســی، تخمین کشت های سرزمینی، تخمین آبهای موجود 
ســطحی و حوزه های متعدد جمعیتی و همچنین حوادث طبیعی همچون 
سیل و زلزله شاهد مدیریت عینی خواهد داشت. دبیر هیات دولت با اشاره 
به اقدامات دولت برای بکارگیری علم و فناوری نوین در حوزه کشــاورزی، 
گفت: در حوزه کشاورزی برنامه توسعه ماشینی سازی با اتکا به فعالیت های 
دانش بنیان کشــور در دولت و در ســند تحول و هم در سایر تصمیمات در 
دستور کار قرار داشته است. شــاهد رشد ۳۱ درصدی تامین ماشین آلات 
کشاورزی بودیم. افزایش ۴ برابری بکارگیری پهپادهای کشاورزی داشتیم. 
برای اولین بار دهکده فناوری و نوآوری کشــاورزی پیش بینی شد. این اقدام 
موجب شــده که ۷۸ درصد در حوزه شــرکت های دانش بنیان کشــاورزی 
افزایش داشــته باشــیم. از ۲۸۰ شــرکت در ماه های اخیر به ۵۰۰ شرکت 

دانش بنیان در حوزه کشاورزی رسیده ایم.

فرمانده کل ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی گفت: راز و رمز هر جامعه ای، قوی بودن است و قوی بودن دقیقاً در گرو اقتدار علمی یک 
جامعه است.به گزارش خبرنگار مهر، سرلشکر »حسین سلامی« فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی امروز در اجلاسیه دانشگاه 
حکمت بنیان که در دانشگاه جامع امام حسین )ع( برگزار شد، اظهار کرد: خداوند به گونه ای ذهن انسان را خلق کرده که تمام شکوه 
خلق عالم را درک کند که مفهوم این مساله این است که اگر ما بخواهیم کشور بزرگی در عالم شویم، باید از طریق وسعت یابی ذهن 
باشد.وی با بیان اینکه هر جامعه ای به اندازه مجموع مساحت ذهنی خود بزرگ می شود، گفت: نمی شود جغرافیایی کشور را گسترش 
داد اما وقتی همه ذهن ها از یک انتگرال گرفته می شود و مساحت ذهنی جامعه به دست می آید، آن مساحت ذهنی تعیین کننده عظمت 
و شکوه یک ملت خواهد بود.سردار سلامی گفت: نکته بعدی اینکه ما یک تجربه قوی ۴۵ ساله داریم و آن، اینکه در جغرافیای سیاسی 
عالم، نامی از کشورهای ضعیف نیست؛ راز و رمز هر جامعه ای، قوی بودن است و قوی بودن دقیقاً در گرو اقتدار علمی یک جامعه است.

فرمانده کل ســپاه گفت: اگر ما بخواهیم یک شــخصیت مرتفع و رفیع در نظام بین الملل داشته باشیم، فقط با علم ممکن است. علم، 
تراز شخصیت کشورها را رفعت می بخشد.سردار سلامی گفت: علم، غنای کشورها را توسعه می دهد. علم، قدرت کشورها را درخشان 
می کند و ما می خواهیم با علم به غنا، قدرت، شــخصیت و منزلت برســیم و این یعنی تمدن جدید؛ ما می خواهیم کشورمان مرکز و 
گرانیگاه تولد تمدن جدید اســلام باشد که اساس آن، علم است. علم، هنر و فرهنگ ارکان اصلی یک تمدن است.وی با بیان اینکه ما 
می خواهیم فضیلت هامان را با علم توسعه دهیم و شما رؤسای دانشگاه ها بیرق داران این حرکت هستید و باید پیش بروید، گفت: من 
به عنوان خادم سپاه، اعلام می کنم همه اجزای سپاه در خدمت دانشگاهیان هستند؛ آنجایی که شما می توانید از دستاوردهای علمی 
و فناورانه ســپاه برای رشد علمی جامعه جوان استفاده کنید، ما خادم شما هستیم.سردار سلامی گفت: هر دانشگاه یا مؤسسه ای اگر 
بخواهد اساتید یا دانشجویانش را به مراکز علمی سپاه یا مراکز فناورانه سپاه بیاورد تا آنها فرایند تبدیل علم به فناوری را مشاهده کنند، 

این کار را انجام می دهیم.

پیروزی مردم غزه قطعی استرهبر انقلاب اسلامی:

ییسی:

مسایل کشور در »آن سوی آب ها« حل نمی شوند

رهبر انقلاب اسلامی فرمودند: کشورهای اسلامی باید ارتباط 
سیاسی و اقتصادی خود را با رژیم صهیونیستی قطع کنند و 
به این رژیم کمک نکنند.به گزارش خبرگزاری مهر، حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح امروز در 
دیدار دســت اندرکاران کنگره ۲۴ هزار شهید استان تهران با 
انتقاد از عملکرد مسؤولان کشورهای اسلامی در قبال موضوع 
بسیار مهم غزه گفتند: برخی مواقع موضع گیریها و اظهارات 
مسؤولان کشورهای اسلامی اشتباه است زیرا درباره موضوعی 
همچون آتش بس در غزه صحبت می کنند که از اختیار آنها 
خارج اســت و در دست دشــمنِ خبیثِ صهیونیستی است، 
مسؤولان کشورهای اسلامی باید نسبت به موضوعاتی که در 
اختیار آنها است، اقدام کنند.ایشان افزودند: آن موضوعی که 

در اختیار مسؤولان کشورهای اسلامی است، قطع شریان های 
حیاتی به رژیم صهیونیستی اســت، کشورهای اسلامی باید 
ارتباط سیاســی و اقتصادی خود را با رژیم صهیونیستی قطع 
کنند و به این رژیم کمــک نکنند.حضرت آیت الله خامنه ای 
گفتند: به رغم عملکرد نامناسب مسؤولان کشورهای اسلامی 
و به رغم همه سختی ها، همان گونه که در قرآن آمده، خداوند 
با مردم مؤمن است و هرجا که خدا باشد، پیروزی خواهد بود.

رهبر معظم انقلاب اسلامی تصریح کردند: پیروزی مردم غزه 
قطعی است و خداوند متعال این پیروزی را در آینده نه چندان 
دور به امت اســلامی نشان خواهد داد و دل های مسلمانان و 
در رأس آنها مردم فلسطین و غزه خرسند و خوشحال خواهد 

شد.

رییس جمهور در همایش دانشگاه تراز انقلاب اسلامی گفت: 
حل مسایل کشور نه در آن سوی آب ها، بلکه به دست توانای 
جوانان مجاهد و فرهیخته در حوزه و دانشگاه، اتفاق می افتد. 
به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسلام »سید ابراهیم رییسی« 
رییس جمهــور کشــورمان امروز در همایش »دانشــگاه تراز 
انقلاب اســلامی« در دانشــگاه امام حســین)ع( اظهار کرد: 
مأموریت دولت در انجام تحول، مأموریت ســنگینی است لذا 
موظفیم ایــن مأموریت را دنبال کنیم.وی افزود: پیشــرفت 
کشور و پیشــران این تحول، در گرو حرکت دانشگاه هاست. 
پیشــران این تحول را باید در حوزه علم و دانش دنبال کرد؛ 
تحول باید مبتنی بر دانش باشــد.رییس جمهور با بیان اینکه 
پیشران حرکت تحولی باید دانشگاه ها و مراکز علمی در کشور 
باشــند، تصریح کرد: دانشگاه ها باید از مقاله محوری به سمت 
مساله محوری حرکت کنند. وی گفت: تولید علم بسیار اهمیت 
دارد اما این تولید، باید همراه با مهارت آموزی باشد.رییسی با 
طرح این ســوال که سهم ما در جهان در زمینه علوم انسانی 
چقدر اســت، افزود: دانشگاه در بحث تحول باید نقش تربیت 
نیروی انسانی دانشــمند و با مهارت را دنبال کند. وی افزود: 
تحول در کشور، در گرو تحول در نگاه و فرآیندهاست.رییسی 
گفت: رهبر معظم انقلاب اســلامی در آغاز ســال نو در حرم 
مطهــر رضوی بر ضرورت تحول تاکید کردند و دولت موظف 
به پیگیری تحول است. رییسی افزود: دانشگاه در ایجاد تحول 
در کشــور، نقش تربیت نیروی  انسانی دانشمند با مهارت را 
باید دنبال کند؛ نیازمند نیروی انسانی کارآمد هستیم که هم 
از دانش برخودار باشد و هم از مهارت و از همه مهم تر، تزکیه 
شــده باشد و به مردم و مســایل مردم بیندیشد.وی با تاکید 
بر اینکه تحول در دانشــگاه در گروی تحول شناختی است، 
ادامه داد: بسیار مهم است که بتوانیم از دانشگاه، تربیت نیروی 
انســانی تراز و تولید علم و دانش و اســتفاده از فناوری های 
نوین برای پیشرفت کشــور را شاهد باشیم.رییسی ادامه داد: 
پاسداری از انقلاب اسلامی در گرو کار علمی و مبتنی بر دانش 
اســت. دانشگاه امام حسین)ع( باید پشتوانه علمی برای سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی باشد.رییس جمهور با اشاره به نقش 
مهم پیگیری در ســامان یافتن کارها گفت: تجربه نشان داده 
که تمام مســایل سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و ... با پیگیری 
مجدانه به سرانجام می رسند.وی با بیان اینکه امروز دموکراسی 
هم گرفتار بوروکراسی است، افزود: حتما از تجربیات کشورها 
و پیشینیان استفاده خواهیم کرد اما نسخه نویسی برای کشور 
را نمی پذیریم؛ نسبت به استفاده از تجربیات کل دنیا آمدگی 
داریم.تمام بخش ها باید از دانش روز برخوردار باشندرییســی 
با بیان اینکه به تمام دستگاه های کشور توصیه می کنم کار و 
فعالیت خود را در کنار دانش و دانشگاه و علم و فناوری ببینند، 
گفت: باید تمامی بخش ها از دانش روز برخوردار باشــند. این 
مهم می تواند ســبب افزایش بهره وری شــود و برای کشور و 
آن دستگاه، ارزش افزوده ایجاد کند.رییس جمهور افزود: حتما 

ظرفیت های بسیاری در دانشگاه ها وجود دارد که می توان این 
ظرفیت ها را از قوه به فعل آورد و مشکلات مردم را حل کرد.

وی با تاکید بر اینکه اقدامات انجام شــده در دانشــگاه امام  
حســین)ع( جلوه ای از شــعار ما می توانیم است، گفت: باید 
بازنگاهی در فرآیندها در دانشــگاه ها صورت بگیرد. کشــور، 
ظرفیــت و جوانان بســیاری دارد که باید از آن ها در مســیر 
پیشرفت کشور استفاده کرد.رییسی با اشاره به مساله شناخت 
جامعه و نیازهای آن، گفت: باید نظام مسایل کشور مشخص 
شــود و راهکارهای حل مساله ارایه شــود. دانشجویان برای 
کســب مهارت در عرصه اجرا باید حاضر شــوند و مجریان و 
دســت اندرکاران با آن ها مساعدت داشــته باشند و این امر 
قابل دست یابی اســت و پیچیده نیست.رییس جمهور اظهار 
کــرد: حداکثر ظرف یک ماه، زمینه های لازم فراهم شــود و 

در تمام حوزه های اجرایی باید دانشجو دانش خود را در کنار 
مجریان و دســت اندرکاران ارائه دهد؛ باید با حرکت جهادی 
این اقدام صورت بگیرد. باید علم گره از زندگی مردم بگشاید.

رییســی تصریح کرد: در هر حوزه ای که وارد شــدیم، گوی 
سبقت را از بسیاری از کشورهای جهان ربودیم. کارهای بسیار 
افتخارآمیــزی را جوانان ما در عرصه های مختلف آفریده اند و 
به قول رهبر انقلاب تهدیدات، تبدیل به فرصت ها شــده اند.

وی با طرح این سوال که صنایع نظامی و صنایع هسته ای ما 
بیشتر محدودیت داشته یا صنعت خودروسازی، گفت: قطعا در 
صنعت هسته ای بیشترین محدودیت ها را داشتیم اما شاهد 
پیشرفت در این صنعت هستیم. پاسخ این است انگیزه داشتن 
و پیگیری در ســامان یافتن امور بســیار موثر است. از نکات 
بسیار مهمی که در کشورداری باید مورد توجه باشد، مسئله 
پیگیری است.مدیر موفق کسی است که کار را دنبال کرده تا 
به موفقیت برســدرییس جمهور گفت: کار با یک دستور حل 
نمی شــود و با پیگیری مجدانه و حرکت جهادی، به ســامان 
خواهد رســید؛ مدیر موفق کسی است که کار را دنبال کرده 
تا به موفقیت برســد. رییس جمهور با اشاره به تحول در نگاه 
که به معنای تحول شناختی و تحول در فرایندها است گفت: 
گردش امور در دانشگاه ها به این شکل است که دانشجو وارد 
می شود سر کلاس می آید و تحقیقاتی انجام می دهد و نمره ای 
می گیرد و بعد هم فارغ التحصیل می شــود؛ یک بازنگاهی در 
این فرآیندها بایــد صورت بگیرد.وی گفــت: کار و اقدامات 
وزارتخانه ها و دســتگاه های اجرایی باید از دانش روز برخودار 
بوده و علم پایه باشد. نشستن مسوولان مجری با دانشگاهیان، 
بسیار نقش آفرین است. این همان میز مذاکره برای مساله یابی 
و حل مشــکلات خواهــد بود. رییس جمهور بــا بیان اینکه 
دانشگاه اتاق فکر دولت است، تصریح کرد: حل مسایل کشور 
نه در آن ســوی آب ها، بلکه به دست توانای جوانان مجاهد و 

فرهیخته در حوزه و دانشگاه اتفاق می افتد. 

وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح گفت: الحاق این پهپادها در توان رزم ارتش جمهوری اسلامی ایران تاثیر به سزایی 
خواهد داشت.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر سرتیپ »محمدرضا آشتیانی« وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در این 
مراســم با اشــاره به اینکه یکی از مهم ترین وظایف این وزارت خانه تجهیز و تسلیح نیروهای مسلح در جهت دفاع از کشور 
می باشــد، گفت: الحاق این پهپادها در توان رزم ارتش جمهوری اســلامی ایران تاثیر به سزایی خواهد داشت.امیر سرتیپ 
آشتیانی با بیان اینکه همواره تمامی تحولات منطقه و جهانی تحت رصد می باشد، افزود: فناوری های نوین و به روز در دنیا 
بررســی می شود و با نیازهای نیروهای مسلح تطبیق داده می شود تا در راستای دفاع از کشور و مقابله با تهدیدات زمینی، 
هوایی، دریایی و فضایی بومی سازی و تولید شود.وزیر دفاع در پایان خاطر نشان کرد: به مردم اطمینان می دهیم در مسیر 
دفاع از کشور و افزایش قدرت بازدارندگی و ارتقا توان رزمی نیروهای مسلح تمام توان و تلاش خود را به کار خواهیم گرفت 

و دشمن ناامید خواهد شد.

رییس دانشگاه امام حسین )ع( گفت: برای دستیابی به تمدن اسلامی اولاً نیاز به مدیران جهادی و ثانیاً تولید علم و دانش 
داریم تا هم مساله حکمرانی و هم نیازهای نرم افزاری را حل کنیم.به گزارش خبرنگار مهر، سردار محمدرضا حسنی آهنگر 
رییس دانشــگاه جامع امام حسین در اجلاسیه دانشگاه حکمت بنیان که با حضور رییس جمهور و فرمانده کل سپاه در 
دانشگاه امام حسین )ع( برگزار شد طی سخنانی با تسلیت شهادت اخیر شهدای امنیت و حادثه تروریستی کرمان و نیز 

مدافعان حرم و با اشاره به اینکه ما انقلاب اسلامی انجام دادیم که هندسه قدرت دنیا را تغییر دهیم، گفت: تا پیش از آن دنیا به دو بلوک شرق وغرب تقسیم شده و 
کشورها تحت دو نظریه سکولاریسم و کمونیسم پیش می رفتند اما انقلاب اسلامی ایران این هندسه را به هم ریخت و عملًا جبهه حق و باطل شکل گرفت.وی ادامه 
داد: اصل مساله ما رسیدن به آرمان بلند انقلاب و امام و رهبری است که همان تمدن اسلامی است؛ برای دستیابی به تمدن اسلامی اولاً نیاز به مدیران جهادی و ثانیاً 

تولید علم و دانش داریم تا هم مساله حکمرانی و هم نیازهای نرم افزاری را حل کنیم.

امیر آشتیانی در مراسم الحاق انبوهی از پهپادها به ارتش؛

تمام توان خود را در مسیر دفاع از کشور به کار خواهیم گرفت
سردار آهنگر:

برای دستیابی به تمدن اسلامی نیازمند مدیران جهادی 
هستیم

سردار سلامی:

ســت ا معه  جا یک   » علمی ر  ا قتــد ا « و  گر ر  د ن  د ی بــو قو
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گزیده خبر
تاثیر تصمیمات سیاسی بر اقتصاد کشور

وزارت ارتباطات معتقد است که افزایش توسعه بدون سرمایه گذاری ممکن نیست 
و برنامه ریزی شده تا با تغییر تعرفه های ارتباطی تا سقف ۳۴ درصد بتوانیم شرایط 
توســعه را برای اپراتورها فراهم کنیم.به گزارش ایسنا، امیر محمدزاده لاجوردی - 
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در نشست بررسی و تبادل نظر 
پیرامون انجام تعهدات اپراتورهــا برای بهبود کیفیت اینترنت با توجه به تغییرات 
تعرفــه ای اظهار کرد: وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و رگولاتوری جزو وظایف 
خود می داند که توسعه ارتباطات با کیفیت را در کار خود قرار دهد.وی افزود: وزارت 
ارتباطات در دولت ســیزدهم دو موضوع مهم را در دســتور کار خود داد؛ موضوع 
اول توسعه اینترنت ثابت مبتنی بر فیبر نوری است که تعریف شده تا پایان دولت 
۲۰ میلیون پوشــش فیبر نوری فراهم شود. این پروژه از نظر مقیاس در مقایسه با 
سایر کشورها در زمان کمی انجام شده و اتحادیه اروپا اعلام کرده است که تا سال 
۲۰۳۰ بحث فیبر نوری انجام شــود.لاجوردی گفت: ما این موضوع را انجام داده و 
قول دادیم تا پایان سال به هشت میلیون دست یابیم و در حال حاضر پنج میلیون 
و ۲۰۰ هزار پوشش ایجاد شده است. اما در راستای توسعه شبکه ثابت، شبکه سیار 
را هم در دستور خود داریم. یکی از بلوک های فرکانسی که در نسل پنجم اینترنت 
پر طرفدار است، فرکانس ۳۶۰۰_۳۸۰۰ است که مزایده آن به زودی برگزار می شود 
و در اختیار اپراتورها قرار می گیرد.وی تاکید کرد: وزارت ارتباطات معتقد است که 
افزایش توســعه بدون سرمایه گذاری ممکن نیست و برنامه ریزی کردیم تا با تغییر 
تعرفه تا سقف ۳۴ درصد بتوانیم شرایط توسعه را برای اپراتورها فراهم کنیم.رئیس 
رگولاتوری در ادامه با بیان اینکه افزایش تعرفه موضوع امروز و دیروز نیست تصریح 

کرد: جلسات متعددی را برگزار و درنهایت به این جمع بندی رسیدیم که افزایش 
تعرفه ارتباطی منوط به افزایش کیفیت شود و اپراتورها در این زمینه الحاقیه ای را 
امضا کردند و قرار گذاشتیم تا پایان سال ۱۴۰۳، تعداد سایت های نسل پنجم به ۱۰ 
درصد افزایش یابد، همچنین پوشش نسل چهارم تا پایان ۱۴۰۳ به ۹۶ درصد برسد.

لاجــوردی در ادامه تصریح کرد: علاوه بر موارد گفته شــده موضوع توزیع ترافیک 
هم برای اپراتورهای ثابت و ســیار در نظــر داریم. همچنین با اپراتورهای ارتباطی 
توافق کردیم هیچ بسته اینترنتی حذف نشود و قیمت ترافیک داخلی تغییر نکند 
و ترافیــک بین المللی حداکثر ۳۴ درصد افزایش یابد که در این زمینه از دوازدهم 
دی ماه، حدود ۱۲ گیگ ترافیک به همه شــهروندان هدیه داده شد که به مرور هم 
اپراتورهای ارتباطی، ترافیک و بســته های خود را اعلام کردند.وی در ادامه صحبت 
هایش تاکید کرد: ما در وزارت ارتباطات به صورت لحظه ای میزان توسعه اپراتورها را 
رصد می کنیم. همچنین بخش بزرگی از شبکه ارتباطی و هسته بسیاری از اپراتورها 
در تهران متمرکز بوده و نیاز است که هسته های جدیدی را ایجاد کنند تا این تمرکز 
از تهران برداشته شود.جزئیاتی جدید از نحوه واگذاری فرکانس های ۵G لاجوردی 
در ادامه نشســت بررسی و تبادل نظر پیرامون انجام تعهدات اپراتورها برای بهبود 
کیفیت اینترنت با توجه به تغییرات تعرفه ای، در پاسخ به سوال ایسنا، درباره چرایی 
عدم واگذاری فرکانس ۳۶۰۰-۳۸۰۰ به اپراتورهای ارتباطی برای توسعه نسل پنجم 
اینترنت اظهار کرد: فرکانس نســل پنجم فقط فرکانس ۳۶۰۰ و ۳۸۰۰ نیســت و 
طبیعتا از زیر ۱۰۰۰ تا ۲۴ هزار می توان برای ۵G استفاده کرد؛ اما طبیعتا کیفیت 
سرویس متفاوت است. به طور مثال ما می گوییم زیر ۱۰۰۰ سرعت ۱۵۰ تا ۲۰۰ 
مگابیت بر ثانیه به کاربر تحویل داده شود اما به صورت عملیاتی ۵۰ الی ۶۰ مگابیت 
بر ثانیه باشــد. همین الان هم اپراتورهای محترم بر روی سایر فرکانس هایی که به 
آنها داده شده سرویس ۵G  ارائه می دهند. وی گفت: اما فرکانس ۳۶۰۰-۳۸۰۰ را 
که عملا می شود سرعت های چند صد مگابیت بر ثانیه را در آن به کاربر ارائه دهند، 
در اختیار اپراتورها قرار خواهیم داد و امیداریم این کار تا پایان سال انجام شود.او در 
ادامه در پاسخ به سوال دیگر ایسنا مبنی بر اینکه اختصاص این فرکانس به اپراتورها 
هزینه دارد یا خیر، گفت: در این زمینه می توان گفت بله هزینه دارد در واقع مصوبه 
کمیسیون داشــته و قیمت گذاری هم شده مدل پرداختی هم استخراج شده که 
در بازه زمانی مشخص بتواند پرداخت و فرکانس را دریافت کند.در ادامه لاجوردی 
در پاســخ به سوال دیگر مطرح شده یک خبرنگار مبنی بر ضمانت اجرای تعهدات 
دریافت شده از اپراتورهای ارتباطی اظهار کرد: در زمینه ضمانت اجرای اعهدات از 
ســوی اپراتورها، الحاقیه پروانه وجود دارد  و به دنبال آن تعهدات سختی برای آن 

ها  در نظر گرفته شده  است.

نرخ روزانه حمل بنزین از اروپا به آمریکا از ابتدای سال میلادی جاری، تحت تاثیر عملیات دریایی یمن علیه کشتی های 
اسرائیلی، ۳ برابر شده است.به گزارش ایسنا، نرخ روزانه حمل یک محموله بنزین از شمال غربی اروپا به سواحل شرقی 
آمریکا، روز دوشنبه به حدود ۳۸ هزار دلار رسید که رشد ۳ برابری نسبت به ابتدای سال ۲۰۲۴ نشان می دهد.بلومبرگ 
روز دوشــنبه گزارش کرد محموله ها به طور فزاینده ای در حال تغییر مســیر برای دور زدن آفریقا هســتند تا از منطقه 
دریای ســرخ اجتناب کنند و سفرهای بســیار طولانی تر آنها، به معنای آن است که کشتی های کمتری در بازار نقدی، 
موجود هستند.وضعیت در دریای سرخ، روز دوشنبه تشدید شد و نیروهای مسلح یمن اعلام کرد یک کشتی باری نظامی 
آمریکایی در خلیج عدن را هدف حمله موشکی قرار داده  است. یحیی سریع، سخنگوی نیروهای مسلح یمن در بیانیه ای که روز دوشنبه توسط رویترز منتشر شد، 
گفت: نیروهای مسلح یمن با هدف قرار دادن همه منابع تهدید در دریای سرخ و دریای عرب، به تلافی هرگونه تجاوز آمریکایی یا انگلیسی به کشورمان ادامه می دهند.

بر اساس گزارش اویل پرایس، رویترز به نقل از یک شرکت امنیتی دریایی انگلیسی تائید کرد کشتی که یمن ادعا می کند به آن حمله کرده است، کشتی »اوشن جاز« 
بوده که تحت قرارداد ارتش آمریکا بوده است.

مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: ساز و کاری لحاظ شده است تا هیدروژن به عنوان یک 
سوخت پاک در کنار بنزین و سی ان جی قرار بگیرد، البته برای این کار قیمت گذاری حامل های انرژی می تواند تاثیر زیادی 
داشته باشد.جلیل سالاری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به لزوم تنوع بخشی به سبد سوخت کشور، اظهار کرد: در شرایط فعلی 
که با ناترازی سوخت و افزایش مصرف در این بخش مواجهیم، لازم است که به موضوع تنوع بخشی سبد سوخت توجه شود.وی 
افزود: در ۱۰ پالایشگاه کشور روزانه ۱۸ تا ۲۰ میلیون متر مکعب گاز مصرف می شود، همچنین ۳۰ میلیون خودروی سبک و 
موتورسیکلت در چرخه حمل و نقل ایران فعال است که روزانه ۱۱۵ میلیون لیتر بنزین مصرف می کنند که با استانداردهای 

جهانی همخوانی ندارد.او با بیان اینکه ۸۰۰ تا ۹۰۰ هزار خودروی ســنگن پایه دیزلی در چرخه حمل و نقل حضور دارند که روزانه ۶۳ میلیون لیتر نفت گاز مصرف 
می کنند، اظهار کرد: در حوزه نیروگاه ها نیز در روزهای اخیر ۷۰ میلیون لیتر نفت گاز مصرف شده است.سالاری با بیان اینکه ۱۶ پروژه برای تولید هیدروژن از سوخت 
فسیلی باCCUS عملیاتی شده که تولید سالانه اش میزان کم ۷۰۰ هزار تن است، اظهار کرد: ۵۰ پروژه در دست توسعه است، عموماً در آمریکا و کانادا هستند و تا 
سال ۲۰۳۰ به ظرفیت تولیدی ۹ میلیون تن می رسند.وی با بیان اینکه هزینه پیل های سوختی خودرو از سال ۲۰۰۸ به دلیل پیشرفت فناوری و فروش رو به رشد 
خودروهای الکتریکی پیل سوختی حدود ۷۰ درصد کاهش یافته است، گفت: دستیابی به اهداف کربن صفر تا سال ۲۰۵۰ به سرمایه گذاری یک تریلیون و ۲۰۰ میلیارد 

دلاری در بخش هیدروژن نیاز دارد.

در پی عملیات دریایی یمن؛ نرخ روزانه حمل 
بنزین ۳ برابر شد

هیدروژن وارد سبد سوختی کشور می شود

تاثیر رشد اقتصادی و تصمیمات سیاسی بر توسعه کشور از جمله مباحثی است که از سوی 
برخی کارشناسان اقتصادی مطرح شد آنها معتقدند منافع ملی کشورمان خط قرمزمان است 
و با روش های سنتی و غیرعلمی که به قبل از انقلاب صنعتی برمی گردد به رشد اقتصادی 
نخواهیم رسید.به گزارش ایسنا،  میزگرد اقتصادی با موضوع رشد اقتصادی به میزبانی برنامه 
»ســبز، سفید و سرخ« در رادیو جوان برگزار شد. در این میزگرد مهدی پازوکی با اشاره به 
عدم برخورد دســتوری و تحکم آمیز با اقتصاد در مورد لزوم رشد اقتصادی مداوم گفت: اگر 
رشد اقتصادی بالا تداوم داشته باشد منجر به توسعه خواهد شد.  برخلاف دیدگاه های سنتی 
که به رشــد اقتصادی توجهی ندارند، اگر با مشــکلات اقتصادی برخورد کارشناسی داشته 
باشیم و به دنبال رشد اقتصادی مستمر و پایدار باشیم، رشد اقتصادی ما را به سمت توسعه 
اقتصادی هدایت می کند.با روش های سنتی و غیرعلمی به رشد اقتصادی نمی رسیم او با بیان 
اینکــه با روش های ســنتی و غیرعلمی که به قبل از انقلاب صنعتی برمی گردد به رشــد 
اقتصادی نخواهیم رســید، درباره اثر ثبات بر رشــد اقتصادی گفت: رشد اقتصادی با شعار 
به دست نمی آید. در همه دنیا سیاست خارجه در خدمت اقتصاد است، اما در ایران برعکس 
اســت، یعنی اقتصاد در گرو سیاست و سیاست خارجه اســت. این اقتصاددان اظهار کرد: 
بهترین برنامه قبل انقلاب، برنامه چهارم شــاه، بین سال های ۱۳۴۶ و ۱۳۵۱ است. در این 
دوره نرخ رشد اقتصادی ایران دورقمی، نرخ تورم زیر ۵ درصد، نرخ بیکاری نزدیک صفر بود، 
چرا که ثبات نسبی برقرار است و عناصر تکنوکرات در سازمان برنامه، بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد وقت حضور دارند.  رئیس ســازمان برنامــه دکتر خداداد فرمان فرما یکی از بهترین 
اقتصاددانان زمان بود. وزیر اقتصاد دکتر علی نقی عالیخانی، رئیس بانک مرکزی دکتر مهدی 
سمیعی دکترای فاینانس از یکی از بهترین مدرسان مالی لندن بود. این تیم داشت به خوبی 
کار می کرد. اما وقتی قیمت نفت بالا رفت، شاه دستور می دهد اعتبارات برنامه دو برابر شود. 
کارشناســان خدوم اعتراض می کنند، شــاه می گوید شما نمی فهمید. شاه در کوچک ترین 
مسائل دخالت می کرد. در نهایت خداداد به دستور شاه عزل می شود. پازوکی با بیان اینکه 
بهترین برنامه پس از انقلاب، برنامه ســوم اســت، افزود:این برنامه  بین سال های ۱۳۷۲ تا 
۱۳۸۴ در دولت سید محمد خاتمی اجرا شد. من علی رغم انتقاداتی که به آقای خاتمی دارم، 
ایشان را در اقتصاد موفق می دانم. علت هم این است که ایشان به علم اقتصاد برگشت، ثبات 
نسبی در اقتصاد به وجود آورد، سیاست خارجه را در خدمت توسعه اقتصادی درآورد، با دنیا 
متیــن و مودب صحبت کرد. خاتمی وقتی دولت را به احمدی نژاد تحویل داد، نرخ رشــد 
اقتصادی فزاینده بود، نرخ تورم کاهنده بود، رشــد ســرمایه گذاری افزایش پیدا کرده بود، 
سیاست موفق یکسان سازی نرخ ارز اجرایی شده بود. در اقتصاد بسته ایران، نوبلیست ها هم 
کاری نمی توانند کنند وی با انتقاد از چندقیمتی نرخ ارز که فسادآور است، گفت: در اقتصاد 
بســته موجود در ایران اگر نوبلیست ها را هم به ایران وارد کنید، نمی توانند کاری بکنند. ما 
نیاز داریم برویم از قطر یاد بگیریم. قطر یک سوم استان هرمزگان است اما در منطقه حرف 
اول را می زند. در مسائل غزه و بحران های خاورمیانه حرف اول را می زند. مردم این کشور از 
رفاه بالایی برخوردار هستند. قطر، امارات و آذربایجان رشد اقتصادی بالاتری از ایران دارند. 
علت این است که ما با مسائل کشور به صورت علمی برخورد نمی کنیم. در واقع پول جایی 
می رود که امنیت وجود داشته باشد، ثبات وجود داشته باشد. یک مثال واضح سوئیس است 
که به گاوصندوق دنیا تبدیل شده و علت آن ثبات و امنیت در این کشور است. این کارشناس 
اقتصادی با بیان اینکه عراق چهار میلیون بشکه نفت به صورت روزانه می فروشد، گفت: اگر 
امروز همه تحریم ها علیه ایران برداشــته شــود، ما بیش از ۲.۵ میلیون بشــکه نمی توانیم 
بفروشیم، علت این است که عراق شرکت های آمریکایی و اروپایی را برای سرمایه گذاری وارد 
کشورش کرده است. سال گذشته عراق ۱۱ میلیارد دلار LNG صادر کرده و ایران یک سنت 

هم صادر نکرده و علت این اســت که ما این تکنولوژی را نداریم. این تکنولوژی را چین و 
روســیه هم نمی توانند برای ایران به ارمغان بیاورند. این را شرکت های اروپایی و آمریکایی 
فراهم می آورند. خط قرمز ما باید منافع ملی کشــورمان باشد پازوکی خاطرنشان کرد: در 
نتیجه باید بگویم خط قرمز ما باید منافع ملی کشورمان باشد. منافع ملی نیز با ثبات و امنیت 
به دست می آید که می تواند زمینه ساز توسعه اقتصادی شود. رشد اقتصادی مستمر و توسعه 
حق مردم ایران است و این امر با برخورد کارشناسی با مسائل کشور به دست می آید. در این 
میزگرد همچنین سیدمصطفی موســوی نژاد با اشاره به دوره های زمانی پس از انقلاب، در 
مورد رشد اقتصادی این دوره ها اظهار کرد: اگر بخواهیم بعد از انقلاب اسلامی را به چند دوره 
تقسیم کنیم، اولین دوره را می توان دوره انقلاب و جنگ نامید. در این دوره رشد اقتصادی 
با فراز و نشــیب های فراوانی همراه بود. اما اگر بخواهیم از سال ۱۳۵۷ تا ۱۳۶۸ را به عنوان 
یک دهه مورد بررسی قرار دهیم، در این دوره رشد اقتصادی به طور متوسط منفی ۴.۸ درصد 
بوده است. وی ادامه داد: پس از آن در سال های ۱۳۶۹ تا ۱۳۸۹ یک بازه بیست ساله بوده 
که متوسط رشد اقتصادی در آن بازه به حدود ۵ درصد می رسد که عدد نسبتا قابل قبولی 
اســت. از سال ۱۳۹۰ تا سال ۱۴۰۰ هم که رهبر انقلاب از آن به عنوان دهه تعطیلی نسبی 
اقتصاد ایران نام می برند، رشد اقتصاد نزدیک به صفر و حدود ۰.۳ درصد بوده است. پس از 
دهه نود، رشــد اقتصادی سال ۱۴۰۰، ۴.۴ درصد بوده، در سال ۱۴۰۱، ۴ درصد و در سال 
۱۴۰۲ رشد اقتصادی به روایت مرکز آمار در بهار ۷.۹ درصد و در تابستان ۷.۱ درصد ثبت 
شــده که نشان می دهد ما از فضای دهه ۹۰ خارج شدیم و روند رشد اقتصادی تغییر کرده 
است.تصمیمات سیاسی قطعا بر اقتصاد کشور به شدت اثر می گذارد این کارشناس اقتصادی 
درباره ارتباط تناتنگ سیاســت و اقتصاد گفت: تصمیمات سیاســی قطعا بر اقتصاد کشور 
به شــدت اثر می گذارد. یا برخی اتفاقات سیاسی خارجی مثل تحریم ها ناگهان اقتصاد یک 
کشور را متلاطم می کند. یکی از نقدهایی که به آقای احمدی نژاد داریم همین است که وقتی 
درآمد نفتی بالایی داشتید، باید آن را خرج ساختارهای مقابله با تحریم می کردید. البته در 
همان دولت آقای احمدی نژاد نمونه های موفقی نظیر مقابله با تحریم بنزین صورت پذیرفت 
و تحریم قبل از اینکه وضع شــود، خنثی شــد. اما می توانست در سایر حوزه ها هم چنین 
تصمیماتی گرفته شــود. در دولت آقای روحانی هم اگر ما همه تخم مرغ های مان را در سبد 

سیاست خارجه و مذاکره نمی گذاشــتیم، آن اتفاقات برای جیب مردم در سال های بعد از  
۱۳۹۷ رخ نمی داد.موســوی نژاد گفت: من متوجه نمی شوم اگر تحریم ها در یک دوره بر اثر 
مودب بودن رئیس جمهور و تیم سیاست خارجه وضع نمی شود، همان تیم مودب مجددا بر 
ســر کار می آید و تحریم هایی وضع می شــود که یک میلیون بار از تحریم های دوره قبل 
سنگین تر اســت. تحریم های دوره احمدی نژاد تقصیر احمدی نژاد است و تحریم های دوره 
روحانی تقصیر ترامپ؟ اینها دوگانگی اســت. کســی که آمد تحریم ها را بردارد در نتیجه 
عملکرد او تحریم های سنگین تری علیه ایران وضع شد.وی ادامه داد: نکته دیگر این است که 
مقایسه دولت ها باید با در نظر گرفتن شرایط آن دولت ها باشد. اگر در دوره خاتمی در برخی 
متغیرهای اقتصادی ثبات بیشــتری وجود داشت، علت آن این بود که تحریم  دوره های بعد 
در آن دوره وجــود نداشــت. علت نبودن این تحریم ها هم این اســت که تحریم ها کم کم 
هوشمندانه تر و پیشرفته تر شد و اگر به مودب بودن تیم سیاست خارجه بود، همان تیم در 
دوره روحانی هم ســر کار بودند، چرا پس تحریم های فوق العاده سنگین تری وضع شد؟این 
کارشناس اقتصادی با بیان اینکه متغیر رشد اقتصادی یک متغیر بلندمدت است و نمی توان 
آن را در کوتاه مدت بررسی کرد، گفت: وقتی می خواهم عملکرد یک دولت را ببینم می توانم 
متوسط هشت ساله آن دولت را ببینم، نه یکی دو سال اول یا آخر آن دولت را. پاسخگو بودن 
یک دولت هم می تواند در عملکرد دولت ها اثر بگذارد. یک نمونه از پاسخگویی دولت رئیسی 
هم همین نشست فعلی دولت با سران احزاب سیاسی بود. همچنین آقای رئیسی خود را در 
معرض شــنیدن هرگونه نقدی می گذارد.تداخل جدایی ناپذیر سیاست و اقتصاد همچنین 
سعید لیلاز در مورد عوامل چالش برانگیز و تقویت کننده رشد اقتصادی در یک دهه گذشته 
با اشــاره به تداخل جدایی ناپذیر سیاســت و اقتصاد گفت: نامحترم شمردن مالکیت، عدم 
اســتقلال قوه قضائیه، سیاسی برخورد کردن با صاحبان سرمایه از عوامل چالش برانگیز در 
حوزه رشد اقتصادی محسوب می شود. وقتی یک آنفر حرفی می زند و ما می رویم رستوران 
او را می بندیم، این اتفاق به او سیگنال می دهد که اینجا جای پول درآوردن نیست.وی درباره 
عوامل فنی رشد اقتصادی گفت: ســرمایه گذاری و بهره وری دو عامل رشد اقتصادی است. 
وقتی تشکیل ســرمایه  به قیمت ثابت در سال های ۱۳۸۶ و ۱۳۸۷ حدود ۲۸ درصد تولید 
ناخالص داخلی بوده و متاســفانه در سال های اخیر به ۱۷ درصد رسیده، مشخص است که 
مسیر اقتصاد تغییر کرده است. البته خوشبختانه در سال ۱۴۰۱ اندکی بهبود یافته است. این 
اتفاقات بخشی به خاطر سیاست های توزیعی، بخشی به دلیل تحریم ها و بخشی به دلیل فرار 
سرمایه بوده است.این تحلیل گر اقتصادی با بیان اینکه در نیمه دوم دهه ۸۰، سرمایه گذاری 
کافی در اقتصاد انجام نشد، گفت: ما در ایران هم دخالت در اقتصاد داریم هم تصدی گری در 
اقتصاد. مثلا هر خودروسازی غیردولتی در ایران مجبور است با دخالت دولت خودروی خود 
را با یک قیمت خاص بفروشــد. شواهد نشان می دهد هرگاه درآمد نفت در ایران بالا رفته، 
تصدی گــری دولت در اقتصاد بالا رفته و هرگاه درآمــد نفت پایین آمده، دخالت دولت در 
اقتصــاد افزایش پیدا کرده اســت. در هــر دو حالت یک بی ثباتــی رخ می دهد که جلوی 
سرمایه گذاری در اقتصاد را می گیرد.وقتی درآمد نفت بالا می رود فساد افزایش پیدا می کند 
لیلاز با بیان اینکه دولت وقتی پول نفت دارد، از مالیات و رای مردم بی نیاز می شود، گفت: 
در آن صورت رشد اقتصادی هم برون زا می شود و این خوب نیست. همچنین وقتی درآمد 
نفت بالا می رود فساد افزایش پیدا می کند. وقتی درآمد نفت در دوره محمدرضا پهلوی هم 
بالا رفت، اســدالله اعلم به شاه گفت قیمت ها سه برابر شده، شاه گفت اشکالی ندارد، ما در 
دروازه های تمدن هستیم. همین شاه وقتی درآمد کافی نداشته، به جای اینکه پنج نفر را به 
یک نشست بین المللی بفرستد سه نفر را می فرستد و می گوید ملت ایران پول ندارد پنج نفر 

را بفرستد.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران:

تجارت آزاد با ۴ کشور در 
دستور کار است

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران ابراز امیدواری کرد که توافقنامه 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا طی شش ماه آینده در مجلس به تصویب برسد 
و گفت: تجارت آزاد با کشــورهای ونزوئلا، سوریه، پاکستان و یک کشور 
اروپای شــرقی و تجارت ترجیحی با اندونزی و برخی کشورهای آسیای 
شرقی نیز در دستور کار قرار دارد و تجارت آزاد با پاکستان نیز در مرحله 
تنظیم فهرست کالاهاست.به گزارش ایسنا، مهدی ضیغمی در همایش 
معرفی ظرفیت ها، اهداف و برنامه های ششمین نمایشگاه توانمندی های 
صادراتی ایران با بیان اینکه برگزاری نمایشــگاه ایران اکسپو ۲۰۲۴ این 
امــکان را فراهم می کند که تجار بتوانند بــه بازارهایی که پیش از این 
ســهمی از آنها در اختیار نداشتیم، دست یابند، اظهار کرد: ایران اکسپو 
۲۰۲۴ مهمترین رویداد تجاری کشــور محســوب می شود که در آینده 
کشــور ثبت خواهد شــد تا به طور سالانه برگزار شــود.وی با اشاره به 
برنامه ریزی برای افزایش کیفیت و تبــادلات مالی با مهمانان حاضر در 
نمایشگاه، تصریح کرد: به سفیران مستقر در کشورهای جهان ابلاغ شده 
تا به شناسایی و مذاکره با تجار بازارهای هدف برای حضور در نمایشگاه 
اقدام کنند. به دنبال حضور کشورهای بیشتر از دوره قبل هستیم.ریئیس 
سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه کل دولت از جمله مقامات ارشد 
و وزرا در این نمایشــگاه حضور خواهند داشت، اظهار کرد: قصد داشتیم 
میزبان ۵۰۰۰ میهمان باشیم، اما ظرفیت های تهران اجاره میزبانی بیش 
از ۳۰۰۰ نفر را نمی دهد. دوره پنجم نمایشگاه ایران اکسپو برای نخستین 
بار در این حجم برگزار شــد، به همین دلیل برنامه ریزی شــده تا پیش 
از برگزاری تجار ارتباط بگیرند و در نشســت هــای BTOB این رویداد 
با یکدیگــر ملاقات کنند تا منجر به قراردادهای تجاری شــود.ضیغمی 
با بیان اینکه در پنجمین نمایشــگاه ایران اکســپو قراردادهای خوبی به 
امضا رسیده، اظهار کرد: بعد از نمایشگاه قبلی در صادرات روند مناسبی 
شــکل گرفت و با برخی کشــورهایی که در گذشــته تجارت نداشتیم، 
قراردادهایی به امضا رسید و سهمی از بازار دراختیار کالاهای ایرانی قرار 
گرفت.این مقام مســئول با بیان اینکه در کشور امضای توافقات تجارت 
آزاد و ترجیحی در دســتور کار قرار گرفته است، ابراز امیدواری کرد که 
توافقنامه اتحادیه اقتصادی اوراسیا طی شش ماه آینده در مجلس شورای 
اسلامی به تصویب برسد و گفت: تجارت آزاد با کشورهای ونزوئلا، سوریه، 
پاکستان و یک کشور اروپای شرقی و تجارت ترجیحی با اندونزی و برخی 
کشــورهای آسیای شرقی نیز در دســتور کار قرار دارد و تجارت آزاد با 
پاکستان نیز در مرحله تنظیم فهرست کالاهاست. همچنین برای توسعه 
تجارت با آفریقا  موضوع افزایش تعداد کشــتی در دستور کار قرار دارد.

ضیغمی همچنین ابراز امیدواری کرد که زیرساخت ها برای نمایشگاه سال 
آینده افزایش یابد تا میهمانانی بیشــتر فرصت حضور پیدا کنند و هیات 
های عالی رتبه و تجار از کشورهای هدف به ایران دعوت شوند.وی افزود: 
با برگزاری نمایشگاه ایران اکسپو سهمی از بازار کشورهایی که تاکنون به 
دلیل بعد مسافت نمی توانستیم به آنها دست یابیم، در اختیار گرفتیم به 
همین دلیل این رویداد مهم هزینه دسترسی به کشورها را برای ورود به 

بازارهای کاهش می دهد.

۱۶ استان و ۲۸ شهر در 
شرایط خاص منابع آبی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کشــور گفت:۱۶ استان و ۲۸ شهر در 
شــرایط خاص منابع آبی قرار دارند کــه تدابیر لازم برای تامین آب آنها 
در نظر گرفته شــده است.به گزارش ایسنا، هاشم امینی امروز در حاشیه 
نوزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت آب در پاسخ به سوال ایسنا درباره 
این که آیا جیره بندی آب در کشــور اعمال می شــود، گفت: تمام همت 
وزارت نیرو این است که در پیک مصرف تامین آب شرب را داشته باشد، 
در سال گذشــته چهار استان سیستان و بلوچســتان، گلستان، مشهد 
و تهران با شــرایط خاص منابع آبی مواجــه بودند که تلاش کردیم و با 
برنامه ریزی های صورت گرفته، هیچ خللی در تامین آب شرب و بهداشت 
این استان ها ایجاد نشد.وی ادامه داد: امسال نیز برنامه  ریزی شده که آب 
شرب و بهداشت را در ۱۶ استان و ۲۸ شهر که شرایط خاص دارند تامین 
کنیــم.او با تاکید بر این که هیچ برنامه ای بــرای جیره بندی آب نداریم، 
اظهار کرد: شهرهای دارای تنش آب متناسب با بارش و حجم آبی که در 
دسترس قرار می گیرند، طبقه بندی می شوند و هر سال نیز پروژه هایی را 

متناسب با میزان ناترازی تدوین می کنیم.

بازگشت ترنست  تهران - 
یزد به مدار

قطار پرســرعت تهران - یزد به به مدار برگشــت و فروش بلیت این 
قطار امروز ساعت ۱۱ آغاز می شود و اولین قطار نیز فردا از تهران به 
یزد حرکت خواهد کرد.به گزارش ایسنا، جلال مختاری - سرپرست 
روابط عمومی راه آهن - از بازگشــت قطار ترن ســت  تهران - یزد و 
بالعکس طی روزهای آتی خبر داد.او در توییتر نوشــت: با دســتور 
مدیرعامل راه آهن و به همت تلاشــگران شرکت رجا و متخصصان 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران، قطار ترنست تهران - یزد و بالعکس 
به مدار خدمت رسانی باز خواهد گشت.او همچنین خاطرنشان کرد: 
ترنســت ها که پرسرعت ترین قطارهای کشــور هستند، طی دولت 
گذشــته به علت عدم تعمیرات و نگهداری لازم زمینگیر شده بودند.

فروش بلیت قطار تهران - یزد ســاعت ۱۱ روز امروز سه شنبه )سوم 
بهمن( آغاز می شــود. اولین قطار ترنست پرسرعت، چهارم بهمن و 
همزمان با شــب میلاد امیرالمومنین علیه السلام از تهران به مقصد 

یزد حرکت خواهد کرد.

رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی:

افزایش تعرفه ارتباطی منوط به افزایش کیفیت شد
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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